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ACTA DEL PLENARI DEL CONSELL MUNICIPAL DEL POBLE GITANO 
 
Acta de la sessió del dia 16 de març de 2023, 18:00 hores – Saló de Cròniques de l’Ajuntament de 
Barcelona (Plaça Sant Jaume s/n) 
Sota la presidència del Sr. Jordi Rabassa, President del Consell Municipal del Poble Gitano,  s’inicia la 
sessió a les 18:10 presencial.  
 
 
Assistents: 
 
Ajuntament: 

 Jordi Rabassa Massons, President del Consell Municipal del Poble Gitano (CMPG), Regidor de 
Ciutat Vella i de Memòria Democràtica 

 Daniel Granados Ginés, Vicepresident 2n del CMPG i Delegat de Cultura 

 Núria Serra Busquets, Cap del Departament d’Interculturalitat i Pluralisme Religiós 

 Esther Sesma Vara, Secretària Tècnica del CMPG 

 Juan Rivas Bedmar, Suport Administratiu Departament Interculturalitat i Pluralisme Religiós 

 Gemma Sanz Pardo, Tècnica Departament d’Interculturalitat i Pluralisme Religiós 
 
 
Entitats socials  i persones de reconeguda vàlua del Poble Gitano 
 

 Ricard Valentí Gutierrez – Associació joves gitanos de Gràcia 

 Mercedes Gómez Cortés  – Associació sociocultural Lacho Bají Calí 

 Paqui Gómez Cortés – Associació sociocultural Lacho Bají Calí 

 Francisca Perona Cortés – Associació Rromane Glasura – Veus Gitanes 

 Francisca Maya Heredia – Federació Associacions Gitanes de Catalunya (FAGIC)  

 Chantal Hernández Berrocal  – Federació Associacions Gitanes de Catalunya (FAGIC)  

 Mercedes Porras Soto – Fundació privada Pere Closa 

 Carlos Hernández Amador – Associació Rromane Siklovne 

 Isaac Heredia – Associació Rromane Siklovne 

 Pedro Casermeiro Cortés - Associació Rromane Siklovne 

 Maria Rubia Jiménez – Unió Romaní  

 Seo Cizmich – Associació Terne Roma  

 Maria Cortés Gómez – Associació gitana mujeres Drom Kotar Mestipen 

 Juan Fajardo Cortés  – Associació gitana de Bon Pastor 

 Manuel Giménez Baptista – Associació esportiva Gitana d’Hostafrancs 

 Samuel García López  – Associació Carabutsí 

 Fernando Macias Aranda  - Associació CampusRom- Xarxa universitària gitana de Catalunya 

 Francisco Vargas Porras – Associació CampusRom – Xarxa universitària gitana de Catalunya 

 Jose Manuel Cortés - Associació CampusRom – Xarxa universitària gitana de Catalunya 

 Juan José Gómez – Fundació Secretariado Gitano  

 Antonio Cortés Sitjas – UGT secció Fica-Calí 

 Leonor Fernández Castanera – Associació Civic Iniciatives socials i ocupació 
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Membres representants de la corporació municipal 

 Eva Baró Ramos - ERC 

 Francesc Xavier Marcé Carol – PSC 

 Javier Barreña Flores – PP 

 Marc Borràs Assessor ERC 
 
 

S’ excusen: 

 Mariano Fernandez Jimenez – Reconeguda vàlua del Consell 

 Juan de Dios Ramírez Heredia – Unió Romaní 

 Juan Tarradellas Giménez – Associació gitana Tots els colors 

 Francina Vila i Valls – JxCat 

 Francisco Sierra López – Ciutadans 
 
 

Delegació de vot: 

 Margarita Fernández – Associació Intercultural Nakeramos 
 
 
Documentació enviada per correu: 

 Acta Plenari 5 de juliol 

 Candidatura Sr. Francisco Vargas 

 Composició Plenari CMPG març 2023 

 Ordre del Dia Plenari 16 de març 2023 

 Pla d’Actuació del Poble Gitano de Barcelona 2023-2027 

 Proposta ALTA al CMPG 

 Document per Delegació de vot 
 
 
 
 

ORDRE DEL DIA: 
 

1.    Salutació i Benvinguda. Aprovació acta sessió anterior 

2.    Informació sobre l’acció municipal en relació al Poble Gitano 2019-2023   

3.    Presentació nou Pla d’actuació 2023-2027  

- Torn obert de paraules 

4.    Nova vicepresidència 1ª del Consell 

5.    Altes i baixes del CMPG 

6.     Precs i preguntes 
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1.    Salutació i Benvinguda. Aprovació acta sessió anterior 
 
El Sr. Jordi Rabassa dóna la benvinguda  i agraeix a totes les persones presents  la feina que es porta 
fent des de fa molts anys i també que s’ha fet aquests anys en que ha estat, amb molt d’honor,  el 
President del Consell Municipal del Poble Gitano. Ha sigut una escola d’aprenentatge molt important 
pel que fa a la realitat de la ciutat de Barcelona i més enllà de les seves fronteres.  
Hem de començar amb una formalitat que és l’aprovació de l’acta del Consell Municipal de la sessió 
anterior, que teniu tots. No s’ha presentat cap esmena i per tant, si ningú té cap aportació nova,  
s’aprova.   
 
El Sr. Jordi Rabassa agraeix la feina feta en el sí del Consell Municipal i  fa un repàs d’algunes de les 
actuacions que s’han dut a terme en els darrers anys. El Sr. Pedro Casermeiro explicarà, a 
continuació, la feina que s’ha fet en el Pla d’acció que és una de les fites realment importants 
d’aquests anys de feina del Consell Municipal, amb un Pla que queda per desenvolupar-lo en anys 
posteriors i un Consell que queda per garantir que es portarà endavant en base als objectius i a 
l’esperit del perquè s’ha decidit fer la sèrie d’accions que després us anirem explicant.  
 
 
2. Informació sobre l’acció municipal en relació al Poble Gitano 2019-2023  

 
El Sr. Rabassa manifesta que tenim un ordre del dia bastant llarg en el que us explicaré l’acció 
municipal en relació al poble gitano durant aquests anys. Intentaré ser el més concís possible perquè 
moltes de les coses, evidentment, vosaltres  ja les coneixeu perquè heu estat protagonistes i les heu 
organitzades i, per tant, no m’estendré excessivament.  
Començarem pel cicle que es va fer durant el 2022 a les biblioteques de Barcelona. El  cicle titulat: 
“Cultura i arts gitanes. De l’Índia a la Mediterrània”. Un cicle que se seguirà fent de manera periòdica.  
 
Després tenim la celebració de diades importants per la ciutat i pel Poble Gitano com la celebració 
del Dia Internacional del Poble Gitano, el 8 d’abril,  en el que cada any hi ha hagut el lema i les 
accions corresponents.  
 
També el Dia de la resistència romaní, el 16 de maig o d’altres com el record de La Gran Batuda que 
en aquests darrers anys ho hem fet de diverses maneres, tant amb la instal·lació del faristol al 
Convent de Sant Agustí, com amb les conferències corresponents  sobre el projecte de l’extermini del 
Poble Gitano explicades també en el Convent de Sant Agustí  i d’altres com la  projecció del 
curtmetratge de “Baró Istardipé”.   
 
Així mateix,  el 5 de novembre, Dia internacional de la llengua romaní,  també s’han fet els 
corresponents manifestos i activitats en cadascun dels diferents anys; uns anys  en què hi ha hagut la 
malaurada interrupció de la  pandèmia i aquí vosaltres vau haver de fer molt esforç amb les vostres 
entitats, moltíssima feina més enllà de la pròpia feina institucional. Val la pena recordar que hem 
tingut ben bé un any i mig, gairebé dos anys, de paràlisi institucional donada la pandèmia. Per tant 
algunes d’aquestes dates i algunes  aquestes activitats s’han vist alterades o les hem hagut de fer 
amb totes les restriccions pandèmiques.  
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També la commemoració internacional en memòria de les víctimes de l’holocaust que fem cada any,  
en les que hi ha la cerimònia del record i l’encesa de les espelmes i que sempre heu estat presents 
amb diferents persones.  
 
Així mateix, els comunicats i manifestos que s’han anat fent de rebuig i condemna de les declaracions 
del ministre d’interior d’Itàlia Mateo Salvini al 2019 o al 2020 el comunicat per la sentència del 
Tribunal Europeu de Drets Humans per l’expulsió i desmantellament a la ciutat de Herblay, a França, 
de campaments formats per persones nòmades i  d’altres d’ètnia gitana procedents de Romania.  
La Declaració institucional al Plenari del Consell Municipal al juliol de 2020 i també el manifest del 
Consell per la defunció d’en Rafael Perona. I d’altres successos que han anat passant malauradament 
com el de Grècia o també el rebuig  i la condemna de la invasió militar a Ucraïna.  
Així mateix s’han fet tota una sèrie de participacions en diversos Consells Municipals i processos 
participatius com el Programa d’Actuació Municipal. També s’ha participat a la taula sectorial de 
drets socials del Pacte per Barcelona, a Salut i Poble Gitano o en les Jornades d’Interculturalitat. I 
entrem, si us sembla, de ple també, en l’elaboració del Pla d’Actuació del Poble Gitano. 
Però abans dono la paraula al vicepresident primer del Consell, al Sr. Ricard Valentí.  
 
El Sr. Ricard Valentí agraeix rebre la paraula i saluda a tothom. Explica que es projectarà una 
presentació, que ha fet amb l’Esther Sesma, i valorarà el que s’ha fet durant la seva vicepresidència. 
S’han fet quatre Plenaris, divuit reunions de la comissió executiva i trenta-una reunions dels diferents 
grups de treball, com els grups referents a la Taula de Drets socials i grups de treball per a la 
celebració de dates assenyalades. També s’han fet grups de treball pel nou Reglament i grups de 
treball per al nou Pla d’Actuació del Poble Gitano. 
S’han organitzat activitats per a la commemoració dels dies assenyalats del 8 d’abril, Dia 
Internacional del Poble Gitano; del 27 gener, Dia Internacional en memòria de les víctimes de 
l’holocaust; del 5 de novembre, Dia Internacional de la llengua romaní i del 16 de maig, Dia de la 
resistència romaní.  
 
També s’ha fet treball intern com:  

 Elaboració i aprovació d’un nou reglament de  funcionament intern del Consell 
 Renovació dels òrgans del Consell 

 Creació de grups de treball específics per l’elaboració del nou Pla d’actuació del Poble Gitano 
de Barcelona que són: un grup de treball d’antigitanisme, un grup de treball de drets 
culturals i llengua romaní i un grup de treball de drets sociolaborals.   

 
El 12 de desembre de 2022 a l’Espai jove la Fontana es va fer la Jornada “El Poble Gitano a la ciutat 
de Barcelona. Nou Pla d’Actuació 2023-2027”.   
 
El 8 d’abril del 2022 es va fer el canvi de nom de la Plaça del Poble Romaní a Plaça del Poble Gitano, 
al Districte de Gràcia.  S’ha mantingut el web del Consell Municipal del Poble Gitano.  
 
També s’han fet Declaracions institucionals, comunicats i manifestos. Com pel cosí de Txèquia que va 
morir i el cònsol ens va rebre a uns quants del Consell, a la Maria, al Seo, a la Paqui Perona i al Tio 
Mariano. I  també la nena de Grècia que va morir. Hem estat combatent aquest antigitanisme.  
Això, en resum, és el que s’ha fet aquests dos anys.  
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El Sr. Rabassa agraeix la intervenció al Sr. Ricard Valentí i manifesta que abans de passar la paraula al 
Sr. Daniel Granados i al Sr. Pedro Casermeiro  vol agrair la feina de tothom, de totes les persones que 
tant des de les entitats com individualment  heu participat en els diferents grups de treball i en la 
Jornada del 12 de desembre que va servir per eclosionar tot el que ja s’havia fet  i agrair també a la 
Carmen Méndez, a la Mercedes Porras i al mateix Pedro Casermeiro, al Consell Assessor,  que ha 
recollit tot el que venia de les entitats i el que es venia reclamant d’altres consells i d’altres trobades i 
de les vostres discussions i del vostre debat.  
  
Així doncs, aquest Pla d’actuació dona sentit, entre altres coses,  al Consell Municipal del Poble 
Gitano,  és una eina que ja queda per treballar a anys vista i marca línies i marca objectius que 
després sereu vosaltres també els que les tirareu endavant i que al mateix temps les  fiscalitzareu; 
per tant, us vull agrair la feina que heu fet tots plegats i passo la paraula al vicepresident 2n Sr. Daniel 
Granados.  
 
El Sr. Granados agraeix la paraula al Sr. Rabassa i manifesta que posa en valor l’espai del Consell i  la 
feina que s’ha fet plegades durant aquests quatre anys, ja que tot i ser un espai de participació, és un 
espai que ha influït i ha aconseguit afectar, durant aquests quatre anys,  diferents polítiques 
públiques i en clau no participativa sinó en clau executiva i això li dona un sentit especial a un Consell 
Municipal, parlo de polítiques de memòria,  polítiques de salut, drets socials o polítiques culturals. 
Aquest Consell ha participat, ha proposat i ha reflexionat d’una manera molt seriosa i molt potent 
sobre alguns d’aquests  àmbits que hem anat incorporant i precisament per això vam plantejar  
dintre del comitè executiu d’aquest Consell i també d’aquest Plenari, la possibilitat d’aprofitar aquest 
capital social que és un Consell de participació, tot aquest potencial, de totes les entitats i persones 
que esteu a la trinxera d’aquesta ciutat i més enllà,  defensant i posant en valor la cultura i les 
necessitats  del Poble Gitano. Vam decidir que calia un Pla d’actuació però que havia d’articular-se en 
diferents dinàmiques que tinguessin un sentit i una legitimitat i per això vam crear fa un any i mig uns 
grups de treball que són  la llavor, la 1ª pedra d’aquest Pla d’Actuació. Es van plantejar en  tres grans 
àmbits per decisió de les entitats i del propi Consell, que són: l’àmbit dels Drets sociolaborals, l’àmbit 
de la lluita  contra l’antigitanisme  i l’àmbit de la defensa del Drets culturals i la llengua romaní.   
Van ser uns grups de treball que van proposar moltes coses i va ser precisament durant les Jornades 
del 12 de desembre on es va veure  aquest capital social, aquesta mostra de força de les entitats que 
esteu representades i on es van articular una sèrie d’espais per poder reflexionar, per poder valorar 
moltes de les propostes d’aquests grups de treball i també per poder rebre les aportacions. El Consell 
Assessor ha acabat recollint totes les aportacions en el que és aquest nou pla d’actuació. És una bona 
notícia que un Consell com aquest acabi amb un nou Pla d’Actuació. Hi ha molts consells a 
l’Ajuntament i no tots acaben amb un document tan arrelat a les necessitats i tan ben enfocat a futur 
com aquest nou Pla d’Actuació.  
Sense més, agrair la feina de tothom que ha participat,  dels que sou aquí i dels que no han pogut 
ser-hi avui i que també han participat.  I passo la paraula al Sr. Casermeiro per poder fer la 
presentació.  
 
 
3. Presentació nou Pla d’actuació 2023-2027 

 
El Sr. Casermeiro saluda a tothom i manifesta que intentarà ser breu ja que és un document llarg i 
que tothom l’ha rebut per correu electrònic i, a més, està a les carpetes que avui s’han repartit. Farà 
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una passada ràpida i després es pot comentar quines han estat les decisions de les entitats  i com es 
recullen al Pla.  
Per emmarcar la feina feta, primer passem un petit vídeo de les Jornades i així es recorda com va 
anar el 12 de desembre: 
 
https://youtu.be/DK62MQHpyT8 
 
 
El Sr. Casermeiro explica que aquesta Jornada va ser el punt final de tot un procés de reflexió que es 
va iniciar a l’estiu; es van fer nou grups de treball de diferents àmbits on van participar les entitats 
gitanes i al desembre vam fer una Jornada on vam obrir la participació a tothom, a diferents serveis i 
professionals de l’Ajuntament i diferents entitats socials de la ciutat.  
Tot aquest recull de propostes hem intentat resumir-les i esquematitzar-les dins d’un document que 
sigui operatiu i vàlid pels propers anys pel Consell del Poble Gitano. 
 
El Sr. Casermeiro projecta un power-point amb el resum del nou Pla d’actuació 2023-2027. 
 
Els tres principals objectius són: 

- Combatre l’antigitanisme com una forma de racisme històricament arrelada a la 
societat i que dificulta sistemàticament el gaudiment i l’accés als drets a les persones 
gitanes.  

- Reconèixer, promoure i difondre la diversitat i la cultura gitana.  
- Reduir les desigualtats i garantir l’accés als drets socials de manera equitativa a tota 

la població gitana.  
 
El que és més significatiu de tot el procés i com acaba reflectint-se en aquest Pla de treball  ho 
trobem en que és la 1ª estratègia que tenim a l’Ajuntament on les entitats gitanes han estat les 
veritables protagonistes. Hem participat més que mai i hem pogut dir la nostra com hem volgut. Al 
final el resultat és que els principals objectius tenen a veure amb l’antigitanisme i difondre la cultura 
gitana i si ho comparem amb altres estratègies es trobarà una gran diferència amb els objectius i amb 
les actuacions i això té a veure, principalment, perquè la veu que queda aquí recollida és la veu de les 
entitats.  
Implica sortir del marc de pensament de quins són els problemes que pensem que tenen els gitanos 
que sempre és educació, habitatge, ... sinó que anem més enllà.  
 
Hem dividit les diferents propostes en sis eixos i les accions que trobarem en cada eix són accions 
que es poden relacionar amb altres eixos i que podem redefinir-les, com pot ser l’eix d’igualtat de 
gènere que acaba incidint en totes les àrees.  
 

El primer objectiu de l’eix d’ANTIGITANISME és impulsar el reconeixement institucional de 
l’antigitanisme per part de l’Ajuntament de Barcelona. I les accions que recollim són: 

Primer elaborar conjuntament una definició sobre Antigitanisme que pugui ser operativa per les 
demandes de les entitats gitanes i que sigui una definició que inclogui el seu caràcter sistèmic i 
jerarquitzador, en el sentit de la dificultat de l’accés als drets de la vida diària de les persones gitanes, 
l’accés a la feina, l’accés a l’educació, a la salut, a la cultura, a la participació política i que surti del 

https://youtu.be/DK62MQHpyT8
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marc de l’antigitanisme com la mera denúncia de “no m’han deixat entrar a la discoteca” i que vagi 
més enllà.   
I que aquesta definició després sigui la que es pugui aplicar dins del marc del propi Pla però també als 
diferents serveis i accions que tenen a veure amb el Poble Gitano a la ciutat de Barcelona.   
 
El segon objectiu és la creació d’una Comissió de memòria que permeti el reconeixement públic de 
l’antigitanisme i la reparació dels danys causats al Poble Gitano al llarg de la història de la ciutat de 
Barcelona.   
 
Primer seria posar en marxa un grup d’investigació que reculli tota la informació disponible sobre la 
persecució històrica al Poble Gitano a la ciutat posant una especial atenció al que va succeir a l’època 
franquista (persecució dels cossos policials, segregació residencial dels barraquistes gitanos a la 
ciutat, persecució específica contra les dones gitanes per part de la policia, etc.) i veure com les 
estructures que es van generar durant el franquisme segueixen vives avui dia i com es continua 
incidint i analitzar com s’articula l’antigitanisme a nivell institucional a l’actualitat, de quina manera 
estem reflectits dins del sistema educatiu o a serveis socials. Totes les conclusions d’aquest grup 
acabaran formant part d’un Llibre Blanc sobre l’Antigitanisme a la ciutat que, com a document 
oficial, serà un llibre de reconeixement  de l’antigitanisme històric.  
Arran d’aquest llibre blanc es generaran polítiques que tinguin com objectiu la reparació històrica del 
poble Gitano.  
 
La següent acció és la  Creació d’un Observatori d’Antigitanisme i la seva funció seria principalment 
recollir dades, recopilar informació sobre la incidència de l’antigitanisme a la ciutat en el sentit 
d’accés als drets socials, als drets laborals, a la salut, igualtat en l’educació i orientar i informar les 
accions que es recullen en el Pla.  
 

Següent objectiu és Incrementar les accions formatives en relació a l’antigitanisme. Aquí tenim 
accions en dos sentits: 

Una és Identificar diferents serveis i agències municipals on es poden desenvolupar formacions per 
sensibilitzar sobre l’antigitanisme i com s’expressa dins dels diferents serveis públics, especialment 
en professionals que treballen en contacte directe amb la població gitana com poden ser cossos 
policials, serveis socials, professorat, treballadors d’oficines d’atenció a la ciutadania, etc.  

I per l’altra banda està l’Apoderament de la població gitana en la identificació i denúncia de 
l’antigitanisme. A través del treball de les entitats poder informar i conscienciar a la població gitana 
perquè pugui identificar què és antigitanisme i quan pateix una discriminació, que conegui quins són 
els recursos i les eines que té al seu abast per poder denunciar.  
 
 
Dins de l’eix de CULTURA el principal objectiu és visibilizar i promocionar la cultura del Poble Gitano i 
la Llengua Romaní.  
 
La 1ª acció seria  la Creació d’una institució municipal pròpia, pot ser un institut, un centre, una casa 
de cultura del Poble Gitano, dedicada exclusivament a la nostra cultura i a la nostra llengua.  
Aquest espai hauria de ser un espai de  promoció, creació i difusió de la cultura gitana on es pugui 
preservar i protegir la nostra cultura i que a la vegada sigui un espai d’intercanvi amb la societat i de 
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transformació de la societat, conjuntament i el model que vam pensar és que havia de ser un model 
de cogovernança entre les entitats gitanes i l’Ajuntament de Barcelona.  
 
La 2ª acció seria la Creació d’un festival de cultures gitanes que permetria  incorporar a la 
programació cultural de la ciutat un esdeveniment amb les diferents expressions culturals del poble 
gitano (teatre, música, pintura, literatura, cinema, artesania, etc).  
 
La 3ª acció seria Ampliar la presència de la cultura gitana en festivals culturals i altres 
esdeveniments dins de la ciutat,  per exemple estar més presents a la Mercè, el BAM, etc. és una 
forma de reconèixer, promocionar i normalitzar la cultura gitana dins de la ciutat.  
 
I molt relacionat amb això està Donar visibilitat al Poble Gitano en els espais i equipaments 
culturals, així com en qualsevol esdeveniment cultural a la ciutat de Barcelona.  
I aquí ens estem referint principalment, no a Festivals sinó a equipaments, per exemple de 
biblioteques, centre cívics, ... que la cultura gitana també sigui protagonista i que  la cosmovisió del 
poble Gitano estigui present en qualsevol debat, per exemple,  si es parla de diversitat religiosa que 
els gitanos puguem estar presents, si es parla sobre feminismes que la posició de les dones i els 
homes gitanos també pugui estar present en aquests debats. Formar part de l’agenda de la ciutat.  
   
La següent acció seria Donar visibilitat al Poble Gitano en els mitjans d’informació i comunicació de 
l’Ajuntament de Barcelona ja sigui a BTV o a diferents butlletins de serveis i agències municipals que 
tinguin a veure amb cultura, interculturalitat, etc.  
 
I també Promoure la formació i el reconeixement formal de les competències en el sector cultural de 
les persones gitanes. És a dir, que les persones gitanes es puguin formar en diferents àmbits 
relacionats amb el món de les arts, ja sigui com a tècnics de so, tècnics de sala, etc.  
 
 
En l’eix d’EDUCACIÓ 
 
El primer objectiu és Lluitar contra l’antigitanisme i la segregació des del sistema educatiu.  
 
La primera acció seria Incloure la història i la cultura gitana en els continguts formatius i recursos 
pedagògics que hi ha als centres educatius de primària i secundària, en col·laboració amb el Consorci 
d’Educació de Barcelona i fer efectiva la llei que inclou la  història  i la cultura gitana dins del 
currículum escolar, ser capaços d’implementar.   
 
Dissenyar i desenvolupar formacions al professorat i altres professionals dels centres educatius 
sobre antigitanisme, història i cultura gitana i gestió de la diversitat cultural.  
 
Realitzar un Estudi sobre la segregació escolar i la qualitat educativa en l’alumnat gitano a la ciutat 
de Barcelona. 
Les poques investigacions que hi ha sobre segregació escolar i població gitana indiquen que hi ha una 
relació directa entre el fracàs escolar i l’abandonament escolar prematur. La nostra intenció és 
conèixer quina és la realitat a la ciutat de Barcelona, si s’està donant aquesta situació...  
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I Reforçar el paper dels agents socioeducatius gitanos i gitanes en la lluita contra l’antigitanisme i la 
segregació dins de l’àmbit educatiu. Té a veure en capacitar tots els agents que intervenen dins del 
món educatiu amb població gitana perquè puguin ser també referents en la lluita contra 
l’antigitanisme. 
 
El següent objectiu, apostar per l’Èxit escolar, més enllà de la lluita contra l’absentisme. 
 
La 1ª acció seria Implementar un pla específic per l’èxit educatiu i promoció de l’alumnat gitano que 
estigui basat en la recerca, en les dades i que estigui basat en un model intercultural que reconegui la 
diversitat gitana d’una manera pràctica.  
I la 2ª acció seria Reforçar i oferir suport a les entitats i els projectes que aposten per l’èxit educatiu.  
 
 
Dins l’eix de DRETS SOCIOLABORALS  
 
El primer objectiu és Millorar l’ocupabilitat i les possibilitats d’accés al mercat de treball de les 
persones gitanes. I en les accions: 
 
Impulsar projectes dirigits a la població gitana per millorar la seva ocupabilitat i el seu accés al 
mercat de treball.  
Fomentar la digitalització inclusiva per  millorar l'alfabetització digital i l'ús de les TIC en el poble 
gitano.  
Treballar per a incloure a les dones gitanes en treballs "masculinitzats" i incloure als homes gitanos 
dins dels treballs "feminitzats". Permetent així, l’ equitat laboral.  
Millorar i dignificar el sector de la venda ambulant facilitant recursos i també avaluant la viabilitat 
d’incorporar noves parades a mercats municipals o crear-ne de nous mercats que facilitin el 
dinamisme econòmic de les famílies que es dediquen a la venda ambulant.  
La següent acció seria Promoure l’accés als recursos existents per a la incorporació sociolaboral. 
Reforçant la tasca del teixit associatiu que es dedica a  acompanyar al poble gitano en aquest procés.  
Acreditar les experiències laborals que existeixen dins del Poble Gitano, treballant en xarxa amb les 
entitats gitanes.  
Promoure la contractació de persones gitanes en serveis municipals d’atenció a les persones, 
aplicant la condició d’especial d’execució per afavorir la contractació diversa.  
Enriquir diferents sectors productius amb l’aportació de la diversitat gitana. Seria apropar la 
diversitat cultural i el seu valor afegit al teixit productiu, mitjançant el treball en xarxa amb 
l’Ajuntament i les entitats gitanes, fent campanyes de sensibilització i incorporant, per exemple,  
Plans d’Igualtat a les empreses.   
 
 

Dins l’EIX de SALUT  
 
Tenim l’Objectiu de Disseny i implementació d'accions formatives relacionades amb la salut de la 
població gitana. 
 
Aquí tenim dues accions molt similars però orientades a diferents perfils professionals:  
La 1ª acció Redefinir les activitats formatives per als professionals de la salut. I facilitar les 
competències dels professionals de salut per treballar amb una població diversa i específicament la 
gitana.  
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I la 2ª acció Redefinir les activitats formatives per a les organitzacions gitanes i els seus professionals 
promovent un paper protagonista de les entitats en la millora de la salut del Poble Gitano.  
 
Per altra banda tenim Radiografiar la situació de la salut de les comunitats gitanes en estreta 
col·laboració entre organitzacions i entitats públiques. Que implicaria portar a terme un Estudi 
específic amb indicadors de salut de la comunitat gitana a la ciutat de Barcelona per tal de conèixer 
les necessitats específiques de la població gitana en l’àmbit de la salut. I Revisar aquests mecanismes 
i indicadors de salut per generar Accions específiques amb la comunitat gitana.  
 
 

Dins de l’EIX d’ IGUALTAT DE GÉNERE  
 
El primer objectiu és Incorporar la visió de les dones gitanes en les diferents actuacions i iniciatives 
que sorgeixen dins del Pla d’Actuació. 
 
La primera acció seria Generar espais i mecanismes per transversalitzar la igualtat de gènere a les 
diferents actuacions. Fer que les dones siguin protagonistes en el disseny de les activitats i que totes 
les actuacions tinguin en compte la realitat de les dones gitanes.  
I, Identificar aquesta realitat i les necessitats de les dones gitanes, a nivell comunitari. Fent 
reunions a nivell de barri treballant en xarxa amb el món associatiu per recollir totes les propostes i 
necessitats.  
 
Següent objectiu seria Assegurar que el Pla d’Actuació té un impacte real en les dones gitanes.  
 
Les accions serien: 
- Realització de sessions informatives als barris per informar a les dones gitanes quines són les 

accions, quins recursos tenen i com poden participar i beneficiar-se d’aquest Pla.  
- Monitorar l’impacte i els resultats de les polítiques socials cap a les dones gitanes incloent dins 

de l’avaluació del Pla un apartat específic sobre les dones.   
 
El següent objectiu: Trencar l'imaginari distorsionat que existeix sobre la “dona gitana”, front a les 
dones gitanes i la seva diversitat real. 
 
La 1ª acció seria donar Visibilitat a la figura de les dones gitanes al present i al llarg de la història. 
Fent que aquesta realitat i diversitat estigui present en totes les actuacions i formacions que es fan 
dins del Pla. 
També l’acció de realitzar Campanyes específiques contra els estereotips i les discriminacions cap a 
les dones gitanes. Treballant en xarxa amb diferents agències i serveis de l’Ajuntament.  
I Generar continguts específics per espais culturals centrats en les dones gitanes on les dones puguin 
ser les protagonistes però també les autores d’aquests continguts.  
 
 

Com s’articularia la participació de la població gitana dins d’aquest Pla d’actuació: 
 
S’ha definit la creació d’una Comissió Interdepartamental dins de l’Ajuntament on hi hauria 
representants del Poble Gitano i  representants de diferents àrees com treball, informació, 
comunicació, drets socials, cultura, educació, salut, memòria democràtica, i aquells àmbits que es 
puguin definir com a necessaris.   
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I les funcions d’aquesta Comissió Interdepartamental serian:  
 
· Prioritzar i temporalitzar les diferents actuacions del Pla d’Actuació.  
· Realitzar el seguiment del desplegament del Pla d’Actuació per introduir les millores necessàries.  
· Valorar l’acompliment dels drets fonamentals amb la població gitana a la ciutat.  
. Garantir la recollida de noves propostes del Consell Municipal del Poble Gitano i del teixit associatiu. 
· Definir accions específiques que permetin millorar l’accés als serveis i drets per tal de millorar la 
qualitat de vida de les persones gitanes.  
. Transversalitzar i incloure els objectius i accions del Pla d’Actuació del Poble Gitano a la resta de 
plans sectorials d’actuació que hi ha a l’Ajuntament de Barcelona.   
 
Aquesta Comissió Interdepartamental seria un fòrum periòdic on es pot garantir el rol que té 
consultiu el poble gitano, el rol consultiu del Consell Municipal dins de les polítiques públiques i el 
seu protagonisme i garantir que la visió del poble gitano està present en cadascuna de les accions 
que es desenvolupen. 
  
Nais tumenqe!  
 
El Sr. Casermeiro manifesta que era un power point llarg, si teniu alguna pregunta sobre alguna de 
les actuacions, de  com s’ha arribat a aquest procés, és el moment.  
 
La Sra. Maria Rubia pregunta pel finançament per fer tot això, com es faria i si hem de comptar amb 
les entitats perquè estem parlant de la cosmovisió, estem parlant  de reforçar a les entitats, estem 
parlant de  cultura, parlem de llengua,  de formació i salut. Aquí hi ha entitats que treballem tot això 
en els diferents àmbits però, finalment, quina és la possibilitat real que tenim com entitats per portar 
a terme conjuntament  amb l’Administració aquests objectius?, són massa ambiciosos?, són 
necessaris? Són de justícia social per al poble Gitano? Realment hi ha una partida econòmica 
disposada per portar endavant tot això? Perquè ja hem passat una estratègia, una mesura de govern, 
ara el pla d’actuació, com ho farem? Perquè només comptant amb les subvencions de les entitats 
que arriben al maig o juny o juliol o a vegades al novembre, com treballem tot això?  
 
El Sr. Rabassa explica que, com totes les polítiques públiques, primer requereixen d’un pla d’acció i a 
partir del Pla d’acció necessiten una calendarització i les accions es van prioritzant  i, en funció de la 
priorització, es van pressupostant. Tenim un Departament d’Interculturalitat i Pluralisme Religiós que 
és a on hi hauria d’haver bona part d’aquest pressupost, però també estem parlant de temes que 
poden ser d’altres Departaments, per tant, el primer que toca avui és formalitzar l’aprovació del Pla i 
a partir de l’aprovació s’ha de seguir treballant en la priorització, calendarització  i després el 
pressupost de cadascuna d’aquestes accions. No té a veure amb les subvencions a les entitats. Hi ha 
una convocatòria general de subvencions però és per l’activitat pròpia de cada una de les entitats i 
en canvi aquí estem parlant d’un Pla d’acció que requereix d’un pressupost propi però que no té 
perquè ser el pressupost de tot. És ambiciós i necessari. El podrem fer tot? El 1r any no, el 2n potser. 
Anar prioritzant, calendaritzant i pressupostant i en funció de com es vagi desenvolupant, aquest 
pressupost també anirà evolucionant.  
Jo crec que és un Pla, és el vostre Pla però que l’Administració municipal assumeix com a propi i, a 
partir d’aquí ens toca la feina tècnica de treballar, entre altres coses, els pressupostos. Cada acció 
requerirà de Departaments diferents i de pressupostos diferents, per això s’haurà d’anar treballant 
cas a cas.  
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El Sr. Granados per complementar i perquè la pregunta és absolutament encertada, i ara què?, què 
fem amb això?. Hi ha una cosa i és que si vols fer polítiques culturals transformadores a la ciutat mai 
les podràs fer si només les fas des de de l’àrea de cultura, en les polítiques d’impuls i reconeixement 
del Poble Gitano passa absolutament el mateix, aquí la transversalitat és absolutament determinant 
amb l’èxit del programa. 
Dues coses que crec que, tot i que és difícil marcar un calendari i tenir un pressupost i començar a 
executar, crec que porten com  certes pistes que ens ajuden a entendre que  això hauria d’anar bé. 
La 1ª és que en la Jornada del 12 de desembre van participar d’una manera molt proactiva  tècnics i 
tècniques municipals de diferents àrees i que d’alguna manera ja estaven ajudant a encaminar les 
propostes des d’una viabilitat tècnica, i això és important  perquè en el “a priori” vam comptar amb 
equips municipals que ens ajudaven a encarrilar propostes i això vol dir que malgrat que algunes 
siguin més difícils, moltes estan ja encaminades i això és una bona notícia. I la segona pista és que ja 
el propi Pla contempla la Comissió Interdepartamental que és un espai que, en primer lloc,  ha de 
valorar la viabilitat de les propostes  i posar-les pels camins pertinents per poder portar-les endavant.  
Són dues coses, una és a priori, la Jornada, i l’altra a posteriori, la Comissió Interdepartamental,  que 
engeguem amb aquest Pla que, tal i com vam dir des del principi, no ha de ser un Pla desideratiu i 
abstracte sinó que ha de ser un Pla executable i per lo tant creem els espais i els carrils per poder-ho 
fer i per tant,  jo crec que estem en disposició d’iniciar-lo el més aviat possible.   
 
El Sr. Rabassa pregunta al Ple,  Això vol dir que l’aprovem formalment?, si? Per tant, aquest 
document que teníem com esborrany ja no serà esborrany sinó que ja serà el Pla d’Acció i a partir 
d’aquí començar a anar creant totes aquestes comissions i anar treballant-lo internament i 
externament. El Sr. Rabassa demana un aplaudiment perquè tenim Pla. 
 
Aplaudiments del Plenari. 
 
El Sr. Rabassa agraeix al Sr. Pedro Casermeiro la presentació i segueix amb l’Ordre del Dia. Elecció de 
la nova vicepresidència 1ª del consell. Com sabeu en Ricard Valentí acaba avui la seva legislatura de 
dos anys. Tenim una persona candidata, el Sr. Francisco Vargas a qui convido a fer la seva 
presentació, dels objectius i de les línies de treball.  
 

4. Nova vicepresidència 1ª del Consell 

 
El Sr. Vargas saluda a tothom. Abans de començar la meva intervenció volia agrair l’oportunitat que 
em doneu amb el vostre recolzament d’estar avui aquí presentant la meva candidatura a la 
vicepresidència del Consell. Porto  relativament poc temps formant part d’aquest Consell però 
malgrat això he rebut afecte i recolzament per part de tots, per això el que havia de fer primer era 
agrair-ho.  
En 2n lloc, i no menys important, agrair a en Ricardet la feina feta, en la que jo considero una de les  
etapes més difícils per al poble gitano en els darrers temps. Recordem que venim d’una pandèmia 
que ens va sorprendre a tots i que ens va afectar molt a tots a nivell de societat però sobretot i com 
sempre, als més febles que som nosaltres. Per això treballar en aquells moments va ser difícil i, amb 
prou feina ens recuperàvem d’això, que ens havíem de posar a treballar per sortir als carrers a 
demanar justícia per la mort dels primos Manuel de Rociana, la nena Olga de Grècia , el primo 
Eleazar de Gijón, és espantós com ens vam haver de posar a demanar justícia malgrat que la justícia 
deia que allà no havia passat res.   
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Després vam viure també la guerra d’Ucraïna i de nou se’ns posava en un context complex i difícil 
com és el d’una guerra i tornàvem a ser les víctimes de les víctimes. El món de nou mirava cap a un 
altre costat. Per això vull agrair a en Ricardet perquè no ha estat senzill. El mínim que puc fer avui és 
agrair-li la valentia d’estar al cap davant en un moment tan difícil.  
 
I en aquesta línia m’agradaria començar a parlar sobre el que plantejo com tres eixos en la meva 
intervenció, que és saber d’on venim, posant una mirada clara en aquells activistes, entitats, 
referents i persones que van fer possible que avui el Consell Municipal sigui un espai en el què la veu 
de les entitats i, representant a la comunitat gitana de Barcelona, tinguin veu en aquesta ciutat que 
també és casa nostra.   
 
El Consell municipal va començar l’any 98 i moltes de les entitats que van començar llavors, també 
ara hi són aquí. Moltes persones que van començar en aquell moment segueixen estant aquí, però 
altres lamentablement no. Avui és bon moment per recordar-les entenent que si avui estem aquí és , 
en una part, gràcies a elles. Recordar al Tio Rafael que va partir fa uns anys, recordar a Juana i a tants 
altres que no m’agrada mencionar perquè acabaria oblidant-me d’algun d’ells o elles i crec que ningú 
mereix menys importància.  
És important que entenguem  la mirada i perspectiva de lluita que ja van veure en el seu dia per a 
encomanar-nos també nosaltres i entendre que la situació segueix sent difícil, potser en alguns 
aspectes ha canviat però la necessitat que hi hagi un Consell on la veu de les entitats se senti en favor 
de la nostra gent és igual o més important.  
I en tot això, el 2n eix que jo plantejava a la meva intervenció és veure a on anem, tenint en compte 
d’on venim i intentant mirar a on anem. És imprescindible considerar establir aliances amb altres 
col·lectius o minories d’aquesta ciutat que pateixen discriminacions o situacions semblants a la 
nostra, serà  fonamental.  
És fonamental no estar sols perquè ens hem sentit sols en lluites que moltes vegades compartíem 
amb altra gent i quasi s’organitzaven millor que nosaltres i demanaven d’alguna manera que 
compartíssim amb ells també la seva lluita. I crec que és important que entenguem que establir 
aliances amb altres col·lectius, altres minories, altres grups d’aquesta ciutat que també pateixen 
situacions de discriminació és fonamental.  
Això ens exigirà a nivell d’entitats, perquè quan un reclama drets i aquests d’alguna o altra manera se 
li faciliten també exigeix que com entitats donem una marxa més. Aquest és un espai de participació. 
Potenciar la participació serà un element clau perquè el títol i l’estructura està bé però crec que és 
molt important que entenguem per a què serveix, com funciona i quin ha de ser el nostre paper en 
aquest Consell.  
 
Jo plantejava un Pla de treball que potser és una mica ambiciós però que passava per com volem 
arribar i a on volem arribar i establia com tres paràmetres en el pla de treball. Un és la incidència 
sectorial perquè crec que és fonamental entendre que com comunitat gitana no devem ser només 
comunitat gitana sinó que també som ciutadans d’aquesta ciutat i és incomprensible que no 
estiguem presents quan es fa un pla d’habitatge, de joventut o de gent gran. 
Devem d’estar presents més enllà, que després per la nostra especificitat hi hagi plans que es 
fomenti treballar de manera específica amb el poble gitano, en documents o polítiques específiques, 
però reclamar també la nostra presència en totes les polítiques sectorials que es fan de manera 
generalista i que emanen des de l’Ajuntament de Barcelona i crec que aquí és fonamental que 
nosaltres com a Consell reclamem estar presents en el disseny per poder dir la nostra, perquè tenim 
molt a aportar.  
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El 2n eix de treball que plantejava és el de treball intern. El treball intern com entitats, com grups, 
com organitzacions, crec que és fonamental que fem una autoavaluació per veure com podem 
aportar a aquest Consell d’una forma més eficient.  
 
I un últim eix és el de la unitat d’acció. El de la unitat d’acció que és el repte més important que 
planteja el pla de treball, que posa sobre la taula quelcom que no s’ha apostat en els últims temps. 
Venim de temps difícils, ja s’ha comentat al principi,  però crec que és fonamental que fem l’exercici 
d’entendre que posar com prioritat màxima alguns elements de manera conjunta serà fonamental 
per poder dur-los a terme i entenc que els nostres barris ens ocupen, que les entitats que s’ocupen 
d’educació, salut o gènere al final prioritzen els seus elements de treball en la seva agenda, però 
també crec que és fonamental que siguem capaços d’arribar a consensos per establir una unitat 
d’acció que sigui eficient a l’hora de proposar al Consell, de manera organitzada, el disseny o 
propostes de polítiques públiques, perquè en definitiva quan exposem sobre la taula aquestes 
qüestions no volem que això s’observi des de la distància com una qüestió de gitanos, de gitanos per 
gitanos, perquè creien que això no hauria de ser així per vàries raons, perquè som ciutadans 
d’aquesta ciutat i perquè és una qüestió que parla d’acceptació real de la diversitat, del respecte, del 
reconeixement d’una cultura que porta més de 600 anys en aquest país i, en definitiva, de 
democràcia. Moltes gràcies.  
 
Aplaudiments.  
  
El Sr. Rabassa agraeix al Sr. Vargas la seva intervenció i manifesta que ara s’ha de votar aquesta 
vicepresidència; ja sabeu que el Reglament ho diu, però avui hem de fer dues votacions,  ja heu vist a 
les carpetes que teniu dues butlletes per votar. Per tant, votareu la vicepresidència 1ª i després 
votareu l’entrada o no d’una entitat que sol·licita l’ingrés al Consell i que no havent assolit el consens 
que es necessitava, el Reglament estableix que s’ha de votar en Plenari. Per tant el que farem ara 
serà anar dient els noms de les entitats  i anireu a les urnes i haureu de posar les dues butlletes la de 
l’entitat i la del vicepresident.  
  
 
 

5.    Altes i baixes del CMPG 

El Sr. Rabassa explica que l’entitat que sol·licita l’entrada al Consell  és Joves de la Gràcia Gitana que 
compleixen els requisits per formar part del Consell. Una entitat que té per objectius:  
 
- Promoure i difondre la Cultura Gitana  

- Treballar en xarxa amb altres entitats del barri per potenciar l’educació infantil i disminuir 
l’abandonament escolar  

- Potenciar i donar veu als/les joves gitanos/es de Gràcia  

- Realçar el paper de la dona gitana i afavorir la seva inserció dins de la formació i el món laboral.  
 
Per aconseguir les seves finalitats, realitza les activitats següents:  
- Organitza activitats formatives i acadèmiques de reforç  
- Accions culturals al barri 
- Sortides amb infants i famílies  
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La secretària del Consell, l’Esther Sesma us anirà citant un per un perquè aneu dipositant el vostre 
vot, doble, a les urnes.  
  
La Sra. Sesma crida els diferents membres del Consell amb dret a vot i posteriorment es fa el 
recompte dels vots emesos.  
 
El Sr. Rabassa explica que s’ha fet el recompte i explica el resultat:  
Comencem per l’entitat. S’han emès 17 vots, d’aquests vots  hi ha vots favorables a l’entrada 7, no 
favorables a l’entrada 9 i vot en blanc 1. Per tant, seguint el Reglament que estableix que ha d’haver 
majoria simple l’Associació Joves de la Gràcia Gitana no entra a formar part del Consell Municipal.  
 
Votació a la Vicepresidència 1a, ha sortit aprovat  per majoria absoluta. 14 vots sí, 1 vot no i 2 vots en 
blanc. Per tant, el Sr. Rabassa felicita al Sr. Francisco Vargas.   
Aplaudiments del Ple del Consell.  
 
El Sr. Rabassa passa la paraula al Sr. Valentí i posteriorment al Sr. Vargas.  
 
El Sr. Valentí agraeix la paraula i manifesta  que és el seu últim Plenari i el 1r Plenari que s’ha pogut 
seure en aquest lloc.  Quan es va presentar a Vicepresident, va ser online, època difícil, tot online, 
l’antigitanisme i la guerra d’Ucraïna. És la 1ª vegada que seu al Saló de cròniques, els altres plenaris 
han estat online o a biblioteques. Et dic Paco, el que t’he dit aquest matí per telèfon, t’ho dic ara, 
arma’t de valor, paciència i a totes, sempre et faran l’oposició però això et farà créixer. Et donaràs 
compte de moltes coses, tu vals per això i et desitjo tot el millor. Així que vine i ocupa aquest lloc.   
Aplaudiments del Ple del Consell.  
 
El Sr. Vargas manifesta que serà breu perquè abans ja ha dit el que havia de dir.  Igualment manifesta 
que mai està de més tornar a donar les gràcies, gràcies perquè al final confieu en mi per estar al front 
de les entitats sent la cara visible, soc jove  però espero poder comptar amb tots vosaltres, us aniré 
trucant i intentaré que la veu de tothom hi sigui. El que és important és que tothom tingui veu i així 
podrem fer que el Consell funcioni millor i que en definitiva la vida de la nostra gent sigui millor. 
Moltes gràcies.  
 
Aplaudiments del Ple del Consell.  
 
El Sr. Rabassa agraeix la feina i la confiança del Sr. Valentí aquests dos anys que han sigut molt 
complicats i que hem hagut de treballar de maneres inaudites, esperem no haver-hi de tornar mai 
més, de totes formes Ricard, moltes gràcies i ens seguim veient per Gràcia i per la ciutat. El dissabte 
placa del Moncho a les 12 hores. 
 
El Sr. Rabassa dóna la Benvinguda al Sr. Francisco Vargas i passa la paraula a la Sra. Serra.  
 
La Sra. Serra agraeix la paraula i informa que heu rebut per correu electrònic el Manifest que han 
preparat les entitats del Consell Municipal d’Immigració amb motiu del Dia contra el racisme i volien 
explicitar també la lluita contra l’antigitanisme i ens demanen per una banda l’adhesió al Manifest 
com a Consell i per altra banda que algú del Consell Municipal del Poble Gitano participés també en 
la lectura d’aquest Manifest, us plantegem això,  per anar en la línia del Pla d’acció que presentava 
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en Pedro de fer evident l’antigitanisme. La lectura seria en el marc de la festa que es fa el mateix dia 
21 a la tarda a Paral·lel 62.   
 
Queda aprovada l’adhesió del Consell Municipal del Poble Gitano al Manifest del Consell Municipal 
d’Immigració.  
El Sr. Granados proposa que el nou vicepresident sigui qui llegeixi el Manifest en aquesta festa. És un 
bon moment per estar amb altres Consells que lluiten contra desigualtats i una bona oportunitat per 
a que el Consell sigui present. S’acorda que el Sr. Vargas llegirà el Manifest.  
 
El Sr. Rabassa manifesta que s’obre el torn de paraules.  
 

6.     Precs i preguntes 

La Sra. Francisca Maya vol agrair la feina al company Ricard Valentí i dóna la benvinguda formal en 
nom de totes les entitats del Consell al nou vicepresident. Li desitgem molts encerts; amb Ricardet 
ens seguirem trobant per fer feina conjuntament i  només dic Opre Roma i endavant el Poble Gitano! 
 
La Sra. Maria Rubia exposa que en referència a la licitació del 8 d’abril, li sembla molt apurada que la 
data màxima de presentació d’ofertes sigui el 27 de març i que tres dies després ja s’iniciïn les 
activitats quan ha d’haver un temps per a l’adjudicació, la revisió i la formalització. Pensa que és molt 
poc temps per realment poder fer-ho amb el que requereix i, a més, sembla que ja està tot planificat, 
les taules, concerts, actuacions, taula de flamenc... 
La Sra. Paqui Perona explica que les propostes van sortir del grup de treball del Consell, que ja estan 
contactades les persones necessàries, però manifesta que no tenim liquidesa pels viatges, hotels, etc.  
perquè no ha sortit la licitació. Estem amb una feina que s’ha de fer però no la podem executar 
perquè no ha sortit la licitació i això és un problema.  
 
La Sra. Serra manifesta que tal i com es va dir als membres del grup de treball del 8 d’abril, el proper 
any es convocarà el grup de treball el 2 de novembre, perquè sempre apurem molt la feina, 
convoquem tard el grup de treball. En els grups de treball van sortint idees noves o es van millorant 
les idees i els temes de contractació són cada vegada més feixucs  per tots nosaltres, però ens hem 
d’atendre a la llei, hem de passar molts passos entremig en els processos de contractació, han de ser 
licitacions obertes, ha de passar per intervenció, per secretaria, etc.  els terminis no es poden 
escorçar.  
La Sra. Rubia pregunta si donarà temps de fer-ho en tres dies. La Sra. Serra manifesta que s’han 
reservat les agendes per fer, l’endemà,  el 28 de març la valoració de les propostes i que l’adjudicació 
sigui el demà passat. Amb la directora de recursos ens hem organitzat per tenir-ho tot però realment 
és molt just i no ens agrada treballar així.  
 
La Sra. Paqui Perona manifesta que es necessiten viatges i allotjaments dels artistes i ponents, que 
els artistes i ponents necessiten tenir la seva agenda concreta i que no se’ls pot dir a última hora. 
La Sra. Serra explica que el tema que podria perillar serien els tallers i els informadors, però el tema 
de contractació de músics i ponents seguiria endavant encara que hi hagués algun problema amb el 
contracte. La producció musical i els ponents es pot fer igualment i el contracte d’infraestructures 
també perquè va a banda. L’únic que no podem fer és avançar aquests diners. El que sí que hem 
aconseguit és que a la licitació que surti, no haver d’esperar a que tot estigui passat, que ja al principi 
es pugui girar una factura, aquesta és la millora que hem aconseguit respecte a altres contractes per 
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no haver d’esperar tant respecte a la liquiditat.  El compromís en la part de gestió la teniu, però no 
ens podem saltar els passos.  
 
La Sra. Rubia manifesta que si ja s’ha parlat amb els artistes i ponents, si ja estan les persones i si no 
anés bé la licitació que es podria fer una contractació a banda, no hi ha problema; però el que resulta 
més difícil d’entendre és sobre l’empresa que es presenti a la licitació, perquè si es presenta una 
entitat d’aquí i ho aconsegueix millor, però si  es presenta una empresa que no sap sobre el tema són 
tres dies i  en tres dies haurà de tenir tota la documentació, els contactes dels artistes, la gestió, els 
hotels, els punts d’informació, etc. és molt complicat,  ja no per nosaltres sinó per l’empresa que 
licita i ho aconsegueix, com ho gestiona tot això? és molt difícil en tres dies si és que no hi ha algú 
que ho té quasi aprovat. 
    
El Sr. Rabassa manifesta que les empreses que es presentin ja saben les dates i els terminis i saben la 
celeritat amb la que hauran de treballar. Per tant aquí hi ha un equip que ja ha dit que es reserva els 
dies per posar-se a treballar amb ells però aquells que es presenten ja saben que  a l’endemà s’han 
de posar a treballar perquè sinó no sortirà. Per una banda  artistes i companyies es pot fer per una 
altra via, per aquí llavors no ens preocupem, però l’empresa que es presenti sap els terminis.   
La Sra. Rubia, manifesta que el punt d’informació s’ha de tematitzar, no és una carpa pelada i ja està, 
ha de ser una  carpa en condicions, amb una decoració, amb una serigrafia.. als tres dies hi ha un 
punt d’informació, com li donarà temps a l’empresa poder elaborar tot això en tres dies? És molt 
just.  
 
La Sra. Serra manifesta que en el grup de treball es va acordar que les parets que tenim són les que 
es portaran als punts d’informació en els diferents dies, no una serigrafia nova. Això ho tenim 
controlat perquè està al magatzem de l’Ajuntament. El que ha de fer l’empresa és el transport.  El 
grup de treball ha programat tota l’organització  i ho compartirem amb tothom.  
  
El Sr. Granados manifesta que hi ha el grup de treball on s’ha planejat tota la programació, com seran 
les carpes, qui actuarà, etc. Ho podem compartir. Us enviem la propera setmana el programa i tota la 
informació i qualsevol dubte, si cal, es pot fer una altra reunió de la comissió.  
 
El Sr. Sam Garcia vol agrair a en Ricardet la seva legislatura, agrair també el Pla d’Actuació a la 
Fundació Pere Closa, en Pedro Casermeiro...  perquè tota l’assistència que hi va haver i tota 
l’organització va ser molt enriquidor en tots els àmbits i els felicita. També agrair al nou 
vicepresident, en Paco, que té tot el suport des de l’entitat Carabutsí i que hi seré aquí en tot el que 
et pugui ajudar. Tinc una pregunta sobre la licitació. Què passa si no es presenta ningú?  
 
La Sra. Serra manifesta que, tal i com ha explicat abans, el problema el tindrem amb els punts 
d’informació, però no amb la resta, ni amb el contracte d’infraestructures ni amb els artistes no hi 
haurà problema perquè podria anar a banda. El que no es pot solucionar, per temes de contractació, 
és fer un menor pels talleristes i els informadors, això ho perdríem. Seria la taula rodona igual, 
l’himne i els concerts iguals però els punts d’informació i tallers haurien de ser voluntaris o no es 
podrien fer. A través de la missatgeria es portarien les parets i el marxandatge.   
 
La Sra. Paqui Perona manifesta que en la seva associació, per fer els tallers són dos joves de l’entitat 
que aquell dia se’ls hi paga. Si no hi ha contracte canviaria tota la perspectiva dels tallers, jo no sé si 
nosaltres els podríem assumir o no, perquè jo no posaré de la meva butxaca l’esmorzar d’aquests 
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joves, ni el dinar, puc ser voluntària però no posaré diners. Té un cost i això canvia la perspectiva dels 
tallers. El fet de posar les carpes era perquè la gent de les entitats aquell dia poguessin donar 
informació a la ciutadania de Barcelona i estava pagat, era una cosa simbòlica i en el nostre cas són 
joves dels barris que havien de ser els informadors, però si la junta directiva ha d’assumir aquesta 
despesa...   
 
Sra. Serra manifesta que millor esperem, que hem parlat del pitjor dels escenaris, acaba de 
començar, esperem que es presentin a la licitació i anima a tothom a presentar-se a aquesta licitació 
o a donar veus per a que altres es presentin. El que volem és que no quedi desert.    
  
El Sr. Granados proposa fer una trobada extraordinària del grup de treball que ja existeix per parlar 
del 8 d’abril la propera setmana, mirem aquests dubtes que hi puguin haver i busquem un pla B per 
cada tema per garantir que això pugui anar endavant, amb total compromís per part nostre. També 
crec que és important que entitats i empreses que conegueu puguin optar a aquesta licitació. Tots els 
dubtes que pugueu tenir els portem a aquesta reunió.  
 
El Sr. Pedro Casermeiro vol fer un reconeixement al Sr. Valentí. Un dels punts de l’Estratègia és el 
reconeixement de competències laborals i crec que Ricardet pot sortir d’aquí dient que ha fet un 
parell de màsters en resolució de conflictes. S’ho ha guanyat. Han estat temps convulsos i, sense 
entrar en una valoració de molt lluny, com Consell, la valoració de l’últim any com entitat hem de 
ressaltar que el que ha fet el Consell en els últims mesos ha funcionat. Els grups de treball pel dia de 
La Gran Batuda, l’acte que vam fer va ser un acte molt maco i hi va anar gent que no coneixíem de 
res, és a dir, vam generar un públic nou. El treball que es va fer durant l’estiu, 8 grups de treball 
seguits i hi vam participar moltes entitats i  que el fruit de tot això es recull en una jornada final i el 
més simbòlic és la participació de fora de les entitats gitanes i que hi ha una motivació per part de 
diferents professionals d’entitats de treballar en la qüestió de l’antigitanisme. El resultat s’ha intentat 
recollir en aquest document i  hi ha accions molt ambicioses i com Consell  ens hem de bolcar en 
elles. Al nou vicepresident li donem les gràcies per la valentia per presentar-te i també agrair a 
Carmen Méndez i Mercedes Porras el treball de revisió de tot el conjunt del Pla, que sense elles això 
no hagués estat possible.    
 
La Sra. Mercedes Porras saluda a tothom i vol felicitar a en Ricard. S’uneix a les paraules que ha dit 
en Pedro, aquest últim any hi ha hagut molt moviment en el Consell i pensa que també a en Ricard se 
li ha de donar el mèrit que es mereix dintre d’aquest moviment  i les ganes de fer coses i, per suposat 
felicitar a en Paco. Manifesta estar molt contenta perquè tant en Ricard com en Paco són companys 
seus. També vull felicitar als companys a l’altre costat de la taula Jordi, Dani, Esther, Núria perquè ells 
també s’ho han treballat i s’ha de reconèixer. Emplaçar-vos companys i companyes a seguir 
treballant per treure endavant el Pla.   
 
El Sr. Fajardo manifesta que dona l’enhorabona a en Ricardet, hem tingut moltes converses bones i 
no tan bones però compartim i tenim els dos el mateix esperit en quant a dir les coses i saber quan 
dir-les i agraeix molt aquest temps del Consell municipal que no ha estat gens fàcil. En quant a Paco 
ens hem criat junts i som amics de tota la vida i li desitja una bona feina.  
 
La Sra. Rubia manifesta que també vol dir el que pensa i més després de l’al·lusió de Mercedes 
referent a Ricardet. Ricardet  va iniciar l’activisme amb nosaltres. S’ha recorregut Europa fent 
activisme. Ha estat a la trinxera, picant pedra. Va visitar un camp de concentració en el 2010 i avui 
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dona xerrades i conferències sobre l’holocaust. Vull dir que el treball de les entitats i el treball que 
realitzem tots i totes es nota, és visible. De totes les persones que estem aquí i de cada entitat en el 
seu àmbit es pot dir el reconeixement i la labor, però en Ricard ha crescut junt a nosaltres. El vaig 
presentar jo en aquest Consell; va entrar com entitat presentat i apadrinat per Nakeramos i dir-li a 
Ricard que ho ha fet molt bé i que ho podria haver fet millor però no per culpa seva ni per la seva 
responsabilitat i tampoc per culpa només de les entitats. L’Administració i l’antigitanisme 
institucional, sense personalitzar-lo en les vostres persones sinó simplement amb la maquinària i el 
poder moure tota aquesta maquinària en la que està estructurada, no és gens fàcil. No ha estat fàcil 
per ningú. Aquí hem treballat estratègies, mesures de govern, ara un pla d’actuació i permeteu-me 
que tingui els meus dubtes i que tingui també una sensació com de cansament,  de veure fins on 
podem arribar, no per això ho deixarem de fer, no deixar de participar ni de ser crítics i crítiques però 
sí es cert que necessitem que l’administració funcioni junt al Consell amb l’engranatge perfecte per a 
que tot es pugui anar desenvolupant.  
Són dos anys la vicepresidència, va ser quelcom que va sortir d’un grup de treball, que no s’allargués 
a quatre per a que pràcticament totes les entitats puguin tenir l’oportunitat de conèixer i saber què 
representa la figura de la vicepresidència, quines són les fortaleses i les limitacions i per seguir 
reivindicant tot el que necessitem com organitzacions del Poble Gitano en aquest diàleg de 
participació per poder coproduir aquestes polítiques juntament amb les administracions per la 
millora del nostre poble.  
 
La Sra. Paqui Perona manifesta estimar molt en Ricard, amb molta relació des de fa molts anys, és de 
la meva família des de que vam començar aquesta batalla de l’activisme. El Paco és el meu nebot, la 
seva mare i jo ens hem criat des de petites juntes com germanes i el seu avi i el meu pare eren amics 
inseparables. Ja li he enviat una foto a la teva mare per a que et vegi allà assentat.   
 
La Sra. Francisca Maya torna a donar les gràcies i a felicitar novament per tota la feina feta a en 
Ricard, per tot l’esforç, per totes les complicitats, per veure l’assoliment teu i que alhora ha estat 
l’assoliment de totes les entitats que estan ara aquí. No fan falta moltes paraules perquè el respecte, 
la complicitat i l’afecte hi són. Enhorabona a tots dos.  
 
El Sr. Rabassa tanca la sessió recordant que hi ha molts reptes i el compromís d’aquesta part de la 
taula de tirar-ho endavant. Moltes gràcies.  
 
Aplaudiments 
 
Sr. Rabassa a les 20:00 aixeca la sessió.  


